
NARZĘDNIK

LEKCJA 12



Narzędnik liczby pojedynczej

-ym  
dobrym złym

-im po k, g 
wielkim drogim

- em
 studentem lekarzem

- iem po k, g 
chłopakiem

- ą
kolegą

-ym  
dobrym złym

-im po k, g 
wielkim drogim

- em
  oknem

- iem po k, g 
dzieckiem

przymiotnik
jaki? jaka?

jakie?

rzeczownik
kto? co?

Rodzaj męski 
(on)

 Rodzaj żeński 
(ona)

Rodzaj nijaki 
(ono)

- ą
 ładną

-ą
 kobietą

kim? czym?



alternacje

ć -> ci 
dź -> dzi

ń -> ni
ś -> si

gość - gościem
śledź — śledziem

koń — koniem
łosoś - łososiem

więź - więzią

dzi -> dź
ni -> ń

bodziec - bodźcem
taniec - tańcem

półpasiec - półpaścem

ą -> ę

błąd - błędem
dąb - dębem

gołąb - gołębiem
gałąź - gałęzią

ząb - zębem



e/ie -> 0 

ogórek - ogórkiem
cudzoziemiec - cudzoziemcem

kabel - kablem
diabeł- diabłem
dureń - durniem

Kacper - Kacprem
cukier - cukrem
puder - pudrem

sweter - swetrem

ale
człowiek - człowiekiem

rower — rowerem
marzyciel - marzycielem
przyjaciel - przyjacielem

samochód - samochodem
sól - solą

twór — tworem

ból - bólem
król - królem

ó -> o 



1.    Identyfikacja
ona jest kobietą, Polką, studentką
2.    Transport
jadę autobusem, samochodem, rowerem
3.    Narzędzia
piszę markerem, długopisem
4.    Czasowniki
Interesować się sportem
Zajmować się, stresować się, kierować, bawić się

Kiedy używamy Narzędnika:



Narzędnik liczby mnogiejkim? czym?
Rodzaj męski

 (on)
 Rodzaj żeński 

(ona)
Rodzaj nijaki

 (ono)

przymiotnik
jaki? jaka?

jakie?

rzeczownik
kto? co?

-ymi  
dobrymi złymi

-imi po k, g 
wielkimi drogimi

- ami
 studentami 

-ymi  
dobrymi złymi

-imi po k, g 
wielkimi drogimi

-ymi  
dobrymi złymi

-imi po k, g 
wielkimi drogimi

- ami
 kobietami 

- ami
 oknami



Wyjątki

ludzie — ludźmi

bracia — braćmi

goście — gośćmi

liście — liśćmi

dłonie — dłońmi

dzieci — dziećmi

księża — księżmi

konie — końmi

koście — kośćmi

nici — nićmi 


